

أساليب المعاملة الوالدية وعلاقتها بإدمان الإنترنت والسيكوباتية لدى

عينة من طلاب الجامعة

بندر محمد محمد نور فطاني

د. السيد خالد ابراهيم مطحنه

المستخلص

تهدف الدراسة الحالية إلى التعرف على العلاقة بين أساليب المعاملة الوالدية وإدمان الإنترنت لدى طلاب جامعة الملك عبد العزيز، ومعرفة العلاقة بين أساليب المعاملة الوالدية والسلوك السيكوباتي لدى طلاب جامعة الملك عبد العزيز، ومعرفة العلاقة بين إدمان الإنترنت والسلوك السيكوباتي لدى طلاب الجامعة الملك عبد العزيز، ومعرفة الاختلافات في أساليب المعاملة الوالدية بين الطلاب المرتفعين والمنخفضين في إدمان الإنترنت، ومعرفة الاختلافات في أساليب المعاملة الوالدية بين الطلاب المرتفعين والمنخفضين في السلوك السيكوباتي، واستنباط أفضل التوصيات والتدابير الاحترازية التي يمكن من خلالها الحد من ظاهرة إدمان الإنترنت بين فئة الشباب من طلاب الجامعة. وتكونت عينة الدراسة من 100 (طالباً من طلاب جامعة الملك عبد العزيز بمختلف تخصصاتها ومستوياتها العلمية والأكاديمية، وتراوح أعمارهم بين 19 - 22 عاماً) بمتوسط عمري قدره 20،57 عاماً وانحازت أرف معياري قدره 2،13 وتضمنت الأدوات المستخدمة في الدراسة مجموعة من الأدوات منها: (استمارة جمع البيانات الأولية ومقياس أساليب المعاملة الوالدية، ومقياس الانحازت أرف السيكوباتي ومقياس إدمان الإنترنت)، واعتمدت الدراسة على استخدام مجموعة من الأساليب الإحصائية، مثل: (التكرارات، والمتوسطات والانحرافات المعيارية، ومعامل ارتباط بيرسون من الدرجات الخام مباشرة واختبارت لقياس دلالة الفروق بين متوسطي مجموعة واحدة). وتوصلت الدراسة إلى النتائج التالية: 1 توجد علاقة ارتباطية دالة إحصائية بين أساليب المعاملة الوالدية وإدمان الإنترنت لدى عينة من طلاب جامعة الملك عبد العزيز. 2 توجد علاقة ارتباطية دالة إحصائية بين أساليب المعاملة الوالدية والسلوك السيكوباتي لدى عينة من طلاب جامعة الملك عبد العزيز. 3 توجد علاقة ارتباطية دالة إحصائية بين إدمان الإنترنت والسلوك السيكوباتي لدى عينة من طلاب جامعة الملك عبد العزيز. 4 توجد فروق دالة إحصائية بين الطلاب المرتفعين والمنخفضين في إدمان الإنترنت وأساليب المعاملة الوالدية. 5 توجد فروق دالة إحصائية بين الطلاب المرتفعين والمنخفضين في السلوك السيكوباتي وأساليب المعاملة الوالدية. -

Parental Styles and its relationship with Internet Addiction and Psychopathy among a sample from University Students

BANDR MOHMMED FATANI

Dr. elsayed khalied ibrahim mathana

Abstract

The present study aimed to validate some of psychometric tools related to parental styles, psychopathic personality and Internet addiction in Saudi Arabian environment, and to identify the relationship between parental styles and Internet addiction among King Abdul Aziz University students, and to know the relationship between parental styles and psychopathic personality among King Abdul Aziz University students, and to know the relationship between Internet addiction and psychopathic personality among King Abdul Aziz University students, and see the differences in parental styles between high and low students in Internet addiction, and learn to know the differences in parental styles between high and low students in psychopathic behavior, and to devise the best recommendations and precautionary measures in which you can reduce the phenomenon of Internet addiction among the youth of university students. The sample consisted of 100 students of the King Abdul Aziz University in various specializations, scientific and academic levels, and there in age between (19-22) years with an average of 20.57 years and a standard deviation of 2.13. tools used in the study include : (initial data collection , parental styles scale , psychopathic deviation scale, and Internet addiction scale), and adopted the study on the use of a set of statistical methods such as:(frequencies, percentages, means and standard deviations, Pearson correlation coefficient of crude grades directly, and test t to measure the significance the differences between the averages of one group. The study found the following results: 1) There are significant differences between parents in parental styles among the sample of university students. 2) There are statistically significant correlation between parental styles and Internet addiction among a sample study of students from King.